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Odpady, nebo vlastně odpadky?
Vážení spoluobčané, jedním z úkolů správy obce je udržovat
v obci pořádek. Běžným způsobem je zajištění odvozu
domovního odpadu a v současné době také snižování
ekologické zátěže pomoci třídění odpadních surovin. Na
několika místech v naší obci jsou umístěny barevné plastové
kontejnery a lze jen doufat, že občané, kteří chtějí odpady
třídit, je budou také správně využívat.
Bohužel i v naší obci se najdou tací, kteří doposud
nepochopili, že odpadky se nemají jen tak volně pohazovat po
ulici a že do kontejnerů na sběr tříděného odpadu patří pouze
tříděný odpad. Zajímáte se například, kam mizí peníze
z obecní pokladny? No, například i na úklid po našich
spoluobčanech, kteří mají evidentně problém předchozí část
článku pochopit.

Mojmír Motyčka
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Rádobyvtipná glosa
Léto, prázdniny, teplo, koupání. To jsou jen
některé pojmy, které si spojujeme s těmito
dny. A také okurková sezóna. Období, kdy se
nic neděje a tak si novináři vymýšlejí témata,
které by jim jindy šéfredaktoři omlátili...o stůl.
Pokud se začtu do novin, nepříjde mi, že
není o čem psát. Klaus nechtěl projít
bezpečnostním rámem v Austrálii, Bárta si
snědl salám, v Norsku řádil masový vrah,
Contador nevyhrál Tour de France.
Moc mě taky zaujala tabulka, kde si mohu
spočítat, kdy půjdu do důchodu. Leden 2046.
No, už se mi to krátí.
Doufám, že se toho dožiji. A Vám to přeji ta
ké.

Tomáš Kordík

Děkujeme za poskytnutí věcných darů na
Den dětí společnosti HM STUDIO
a POTRAVINY DVOŘÁK.



Životní jubilea
V měsíci září oslaví významné životní jubileum tito

spoluobčané:
Mužíčková Libuše

Gratulujeme a přejeme pevné zdraví.

Společenská rubrika

Stabilizace nemovitého majetku obce
První kalendářní pololetí tohoto roku bylo věnováno
realizaci převodů pozemků dosud evidovaných ve
vlastnictví bývalého národního výboru nebo jiných
zaniklých subjektů do výlučného vlastnictví obce.
Kromě řady lesních pozemků, jež tvoří přirozenou
hranici mezi obcí a areálem letiště Vodochody, se tak
obec stala například spoluvlastníkem pozemku Na
Bubci, jenž se nachází mezi areálem bývalého statku
naproti nového výstavbě prováděné společností Lupa
spol. s r.o.
Uvedený pozemek byl následně vyčištěn od všech
odpadků, celkem bylo vyvezeno 5 kontejnerů
netříděného odpadu a 2 kontejnery plastů.
Proinvestovali jsme tak z obecních peněz 50.000,00
Kč, které by šli jistě utratit za bohulibější činnosti.
Nyní bude obec usilovat o vypořádání podílového
spoluvlastnictví, jehož patrně bude nutné dosáhnout
z důvodu nedostupnosti druhého spoluvlastníka
soudní cestou. A pak se zde třeba dočkáme vhodných
prostor pro vytvoření klasické vesnické návsi.
Zastupitelstvo obce dále na svém květnovém
zasedání schválilo koupi části pozemku o velikosti 85
arů v lokalitě plánované výstavby směrem k obci
Kozomín za částku 169.000,00 Kč. Tato peníze byly
na základě dohody se společností TE.Capital
Investment a.s. použity na úhradu ceny vypracování
nové projektové dokumentace rozšíření čističky
odpadních vod. Obratem zastupitelstvo obce schválilo
Stavební komisí předložený návrh na změnu
územního plánu, když bylo změněno využití tohoto
pozemku na plochu pro občanskou vybavenost
s možností pro výstavbu například tolik potřebné
školky nebo jiného obecně prospěšného zařízení.

David Hozman

Doháníme sousední obce
Na základě předchozího projednání Zastupitelstvem
obce byla v tomto měsíci podána žádost o dotaci na
výstavbu polyfunkčního hřiště. Na hřišti o plánované
velikosti 32 x 15 metrů bude možné provozovat
míčové sporty jako je tenis, volejbal, nohejbal, bas
ketbal, florbal či malý fotbal, v zimních měsících
bude možné hřiště upravit na kluziště. Hřiště bude
zbudováno na místě původního v areálu fotbalového
stadionu. Pokud bude podané žádosti o dataci
vyhověno, mělo by být hřiště dokončeno ještě
v tomto kalendářním roce. Pokud nebude dotace
získána, mělo by být hřiště postavěno podle
vypracované dokumentace z vlastních prostředků
obce v roce příštím.

David Hozman

ilustrační foto



Jak jsme hospodařili
Finanční výbor předložil na červnovém zastupitelstvu obce v rámci projednání Závěrečného účtu za rok 2010
Zprávu o stavu hospodaření obce. Dle ní naše obec do března roku 2010 hospodařila na základě rozpočtového
provizoria, které bylo přijato usnesením zastupitelstva obce (pod pořadovým číslem 7) ze dne 14. 12. 2009,
přičemž nebyla stanovena pravidla rozpočtového provizoria.
Na jednání zastupitelstva obce konaného dne 17. 3. 2010 bylo dodatečně zařazeno jednání o rozpočtu obce;
samotný zápis z jednání zastupitelstva neobsahuje hlasování o rozpočtu obce. V usnesení z jednání
zastupitelstva obce (pořadového čísla 10) je uvedeno pouze „doplněný bod: rozpočet na rok 2010“, samotný
rozpočet není k usnesení zastupitelstva obce předložen. V archivu obce byla dohledána listina označená jako
„rozpočet 2010 ke schválení 16. 3. 2010“ na jejímž konci je ručně napsaná poznámka „vyvěšeno 18. 3. 2010,
sejmuto 19.4.2010“. Finanční výbor proto uvedený postup schvalování rozpočtu obce nepovažuje za správný,
a doporučuje zastupitelstvu obce, aby vždy trvalo na řádném projednání rozpočtu obce. Dále finanční výbor
konstatoval, že fyzická inventura byla provedena ve dnech 19. 1. 2011 až 21. 1. 2011 a dokladová ve dnech 4.
4. 2011 až 19. 4. 2011. Inventarizace byla schválena na zasedání zastupitelstva obce dne 20. 4. 2010
(usnesení zastupitelstva č. 7/15). Při kontrole hospodaření obce Finanční výbor z důvodu neúplné evidence
vycházel zejména z údajů uvedených v listině označené jako „rozpočet 2010 ke schválení 16. 3. 2010“, v níž
uvedené částky považoval za schválené rozpočtové prostředky, které porovnával s předloženým návrhem
závěrečného účtu. Finanční výbor uvedl, že neshledal žádné pochybnosti o údajích na příjmové straně
závěrečného účtu, kdy výslovně uvádí.
Z položek uvedených na výdajové straně považuje za nutné zastupitelstvo obce upozornit na následující
výdaje:
Paragraf 6112, položka 5023, zastupitelstvo obce – odměny členů zastupitelstva obcí a krajů – kdy plánovaný
výdaj činil 690.000,00 Kč a skutečnost byla 946.430,00 Kč. Finanční výbor k tomuto zjistil pouze to, že pod
bodem 10 jednání zastupitelstva obce ze dne 28. 6. 2010 byly schváleny odměny zastupitelů (v zápise však
chybí výše schválených odměn).
A paragraf 3392, položka 6121, zájmová činnost v kultuře – budovy, haly a stavby, jejíž rozpočet činil 0,00 Kč a
skutečný výdaj činil 1.068.850,00 Kč. Finanční výbor však uvedl, že uvedená částka odpovídá dostavbě
vícefunkční budovy obecního úřadu; uvedené čerpání prostředků bylo schváleno rozhodnutím zastupitelstva
obce.
Finanční výbor tedy doporučil zastupitelstvu obce, aby předložený závěrečný účet za rok 2010 byl schválen
s tím, aby byly přezkoumány v účetnictví obce vynaložené prostředky na odměny zastupitelstva obce za rok
2010. S touto výhradou byl Závěrečný účet obce Postřižín za roku 2010 Zastupitelstvem obce schválen.

David Hozman, Marcela Šatanová a Michal Rožek
(členové Finančního výboru)



Dnes se budeme pohybovat převážně v 19. století. Ale
ještě než se dostaneme k samotnému Postřižínu
a jeho obyvatelům, podíváme se na toto století z hle
diska celé monarchie. Mnoho z nás si k tomuto století
vybaví přízvisko století páry, ale bohužel toto období
neznamenalo jen úspěchy.
Začátek 19. století byl ve znamení velké finanční krize
způsobené převážně dlouholetými boji. Tehdejší
peníze ztrácely hodnotu a ani zavedení nových
nedokázalo vylepšit finanční situaci státu. Přitom se
ale rozvíjela výroba a ve 20. letech byly zaváděny
parní stroje. V důsledku tohoto rozvoje výroby trvala
pracovní doba 12 až 16 hodin denně, ale mzdy zase
kvůli krizi byly nízké a nestačily k obživě rodin. To mělo
za následek obnovení práce dětí. Pro zajímavost:
zhruba v polovině 19. století vyšlo nařízení upravující
práci dětí, a to: děti 9  12 let směly pracovat 10 hodin
denně a 12  16 let 12 hodin.
V polovině 19. století se rušila robota, jako výsledek
buržoazní revoluce, která se netýkala pouze
habsburských zemí, ale přišla k nám z jihu – z Itálie
a Francie.
Roku 1812 se v naší obci narodil vlastenecký kněz
a spisovatel Karel Hausman, který byl mimo jiné
jmenován kaplanem a také sestavil první českou
mapu, v níž byl u jednotlivých obcí uveden druh
a počet dobytka.
Téhož roku byl na katastru obce Odolena Voda zřízen
židovský hřbitov, který spadal pod postřižínskou
synagogu. Dokonce během druhé poloviny 19. století
působila v Postřižíně škola zřízená Židovskou
náboženskou obcí, kde se učilo německy a hebrejsky.
V roce 1845 bylo v naší obci 42 domů s 264 obyvateli,
jeden ovčín, ubytovací hostinec a synagoga.

Roku 1867 se zde narodil František Srbek, později
profesor České techniky a uznávaný vědec v oboru
topení a větrání.
O rok později, tedy 10. května 1868 se pod Řípem
shromáždilo na 20 tisíc lidí protestujících proti novým
daním, kde se s projevy střídali rolničtí vůdci. Za naší
obec tam nejvíce vynikl rolník Václav Janda.
Odpoledne byl poté vyzvednut základní kámen pro
Národní divadlo a po celou cestu, od Řípu, mu lidé
prokazovali poctu a oslavovali jej, průvod projížděl
a zastavil se i v Postřižíně.
V roce 1878 se v Postřižíně narodil, pozdější diskař,
František JandaSuk, který začínal trénovat za
stodolou (čp. 39). Na II. olympijských hrách v roce
1900 v Paříži s hodem 35,27 m skončil na druhém
místě, a jelikož se v té době ještě nedávaly medaile,
získal za své umístění jarmareční dřevěný kalendář na
stůl, jehož fotografii spolu s Františkovou si můžete
prohlédnout v rubrice SPORT. Ve stejném roce hodil
již světový rekord 39,42 m. A mimo jiné byl také dobrý
ve skoku do výšky a do dálky a také v řeckořímském
zápase. Byl prvním českým atletem, který se stal
rekordmanem při hodu diskem otočkou.
Pomalu se dostáváme ze století 19., ale ještě nám
zbývá dodat poslední velkou událost, a sice stavbu
kapličky Panny Marie roku 1893 (byla postavena
rodinou pana Václava Jandy z čp. 12). Ta byla obcí
několikrát opravována, před 17 lety získala novou
omítku a střechu, o rok později byla nově oplocena.
Tak to je pro dnešek vše, příště nezačneme příliš
optimisticky, protože si projdeme 1. světovou válku,
ale na druhou stranu si připomeneme i šťastné období
první republiky.

Monika Braunová



Foto k článku Z historie obce

Fotbalový turnaj žáků
2. července se na místním fotbalovém hřišti
uskutečnil fotbalový turnaj mladších žáků.
Původně byly pozvány kromě domácího
družstva, také týmy Obříství, Klíčan a Hořína.
Nakonec všechny týmy odřekly a místo toho
přijalo pozvání družstvo Kojetic. Postřižínští po
stavili 2 družstva a tak se turnaj přece jen
uskutečnil. Hrálo se systémem každý s každým,
dvoukolově. Tým Kojetic byl jak fyzicky, tak
i fotbalově mnohem vyspělejší, proto turnaj
s přehledem vyhrál. Tým Postřižín "A" skončil na
místě druhém, třetí příčku obsadil Postřižín "B".
Výsledky:
Kojetice  Postřižín A (4:0 a 7:0)
Kojetice  Postřižín B (5:1 a 5:0)
Postřižín A  Postřižín B (8:3 a 7:4)

Tomáš Kordík

Revoluce v atletice
František JandaSuk je tradičně považován za
objevitele otočky při hodu diskem, či spíše
vzkřísitele této metody. Traduje se, že svojí
techniku uvedl v život, když pozoroval slavnou
sochu Discobola. Házel ale Discobolos opravdu
otočkou? Dnes je to běžné (rozuměj jediné) v praxi
využitelné uvedení disku do pohybu, ale bylo tomu
opravdu i tenkrát? Nebyl František opravdu první
v historii, kdo tak začal házet?
V "házecích" disciplínách (oštěp, koule, disk, kla
divo) jsme tradičně silní. Vzpomeňme Bugára,
Daňka, Fibingerovou, Zátopkovou, Machuru či Že
lezného nebo Śpotákovou. Můžeme být právem hr
dí, že průkopník atletiky pochází z Postřižína.

Tomáš Kordík



Legislativní činnost obce
Na červnovém zasedání zastupitelstva obce byly
schváleny dvě nové obecně závazné vyhlášky. První
z nich (č. 1/2011) omezuje volný pohyb psů na
veřejných prostranství zastavěné části obce a dále
ukládá osobě mající psa při venčení pod kontrolou,
a neníli ji, samotnému evidovanému chovateli psa,
zajistit odstranění psích exkrementů z veřejných
prostranství.
Druhá vyhláška č. 2/2011, o stanovení koeficientu
pro výpočet daně z nemovitostí, zvyšuje od příštího
roku místní koeficient pro výpočet daně
z nemovitosti. Což znamená, že počínaje rokem
2012 dojde ke dvojnásobnému zvýšení daně ze
staveb, nikoliv tedy polností a jiných pozemků.

Takto získané příjmy mají být použity ke krytí stále se
zvyšujících nákladů na odvoz komunálního odpadu.
Od nového roku tedy nebude nutné zvyšovat
poplatky vázané na každého trvale evidovaného
obyvatele, ale budou ve svém důsledku rovnoměrně
rozloženy na každého vlastníka stavby. Případný
zbytek nově získaných příjmů bude investován do
rozšiřování infrastruktury obce.
S úplným zněním obecně závazných vyhlášek obce
se lze seznámit na webových stránkách obce nebo
nahlédnutím do Evidence právních předpisů v sídle
Obecního úřadu.

David Hozman

Zpětný odběr elektrozařízení: pod dohledem EU
Od srpna roku 2005 začal v České republice fungovat zpětný odběr, oddělený sběr, následné zpracování
a recyklace vyřazených elektrozařízení.
Vytvoření systému, který to umožňuje, požaduje od všech členských států EU příslušná evropská směrnice.
Povinnost zajistit zpětný odběr, oddělený sběr, zpracování a recyklaci vyřazených elektrozařízení stanovila
tato novela výrobcům elektrických a elektronických zařízení. Ti k tomu účelu založili tzv. kolektivní systémy.
Vyhláška Ministerstva životního prostředí ČR pak rozdělila elektrospotřebiče do jednotlivých skupin. Pro
plnění této povinnosti ve skupinách velkých a malých domácích spotřebičů, nářadí a nástrojů byla jako
provozovatel kolektivního systému pro společné plnění zákonem daných povinností výrobci založena akciová
společnost ELEKTROWIN.
Závazek ČR vůči EU
Evropská unie rovněž stanovila množstevní limity zpětně odebraných elektrozařízení, které je třeba splnit
v určitém termínu. Pro větší srozumitelnost se tyto limity uvádějí v kilogramech odebraných spotřebičů na
občana. Členské země měly tyto limity splnit už do konce roku 2006, Česká republika ale vyjednala odklad do
konce roku 2008. Zavázala se ročně odebrat, zpracovat a recyklovat nejméně 4 kg vysloužilých
elektrozařízení na občana.

(pokračování na str. 7)



V době, kdy společnost ELEKTROWIN započala svou činnost, třídily domácnosti 1,24 kg elektroodpadů na
jednoho obyvatele. Na konci roku 2008 již toto množství dosahovalo 4 kg a tím pádem Česká republika splnila,
jako jediná z nově přistoupivších zemí, požadavek Evropské unie. O takovém úspěchu si může třeba
Maďarsko nebo Polsko nechat jen zdát. V roce 2009 nárůst sběru stoupl na 5,6 kg na obyvatele za rok.
Viditelný příspěvek
Součástí ceny nového spotřebiče je dnes i tzv. viditelný příspěvek na recyklaci. Je pochopitelné, že spotřebitel
tento příspěvek může vnímat negativně a mylně se může domnívat, že se tím jeho nákup nového spotřebiče
„zdraží“.
Ceny spotřebičů se tím ale za dobu fungování této úpravy nezměnily. Jediný rozdíl spočívá v tom, že z ceny
výrobku byly viditelně vyčleněny náklady na zpětný odběr a recyklaci. Tento příspěvek je finanční částka
odpovídající nákladům výrobců na zpětný odběr a recyklaci výrobku, kterou tito výrobci v plné výši odvádějí do
kolektivního systému.
Výrobce ukazuje spotřebiteli, kolik již přispěl do kolektivního systému na zpětný odběr a recyklaci starého
elektrozařízení. Výše příspěvku vynásobená počtem prodaných spotřebičů tedy odpovídá podílu výrobce na
celkových nákladech na zpětný odběr a recyklaci, který za něho zajišťuje kolektivní systém.
A co obce?
Zákon v současnosti neukládá obcím povinnost zajistit zpětný odběr elektrozařízení. Přesto se kolektivní
systém ELEKTROWIN snaží uzavřít s obcemi smlouvy, na jejichž základě se sběrné dvory a mobilní svozy
stávají místy zpětného odběru. Obci to umožňuje ušetřit náklady za recyklaci elektroodpadů, které občané
odevzdávají do sběrných dvorů nebo mobilních svozů. Na základě uzavřené smlouvy je totiž může bezplatně
předat kolektivnímu systému.
Zůstává nepopiratelným faktem, že tam, kde obce smlouvu s kolektivním systémem ELEKTROWIN uzavřely,
ušetřily nemalé finanční prostředky. Za dobu fungování kolektivního systému to pro obce znamená úsporu
v řádu stovek milionů korun.
Než totiž vstoupila v platnost zmiňovaná novela, elektrospotřebiče byly součástí běžného komunálního odpadu,
jehož svoz a recyklaci plně hradily obce. Obce mohou, kromě bezplatného odvozu a recyklace, získat ještě
motivační příspěvek na provoz místa zpětného odběru a informační kampaně. Tam, kde obce nemají možnost
zřídit sběrný dvůr, mohou díky aktivitě kolektivního systému použité elektrozařízení sebrané v rámci mobilního
svozu bezplatně předat k zpětnému odběru. Svazky obcí a mikroregiony mohou také pro sdružené obce využít
možnosti zajištění dostupného místa pro odložení elektrozařízení od občanů prostřednictvím „PUTUJÍCÍHO
KONTEJNERU“. Zpětný odběr elektrozařízení probíhá i ve školách zapojených do projektu UKLIĎME SI
SVĚT, kde nejen, že se žáci a studenti přiučí něčemu novému, ale také mohou získat příjemné odměny.

(red)
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Seriál o třídění a recyklaci odpadů
(pokračování z minulého čísla)
Značky na obalech – naši rádci při třídění odpadů
Každý obal je vyroben z nějakého materiálu a někdy
je velmi obtížné poznat, z čeho je obal vyroben. Proto
jsou na obalech různé značky, které nás informují, jak
máme s takovým obalem po použití naložit.

Šipky s číslem nebo zkratkou nás
informují o materiálu, z něhož je
obal vyroben. Podle nich poznáme,

do kterého kontejneru máme obal později vyhodit.
V tabulce jsou nejčastější kódy:
Papír PAP 22
Vlnitá lepenka PAP 20
Hladká lepenka PAP 21
Bílé sklo GL 70
Zelené sklo GL 71
Hnědé sklo GL 72
Ocel FE 40
Hliník ALU 41
Dřevo FOR 50
Polyethylentereftalát PET 1
Polypropylén PP 5
Polystyrén PS 6
Polyetylén (rozvětvený) LDPE 4
Polyetylén (lineární) HDPE 2

Kombinovaný obal C/ obal je vyroben z více
materiálů a ten za lomítkem převládá
Nápojový kartonC/PAP 81 a 84 kombinovaný obal,
kde převládá papír

Panáček s košem znamená, že
použitý obal mámehodit do
příslušné nádoby na odpad.

Pokud je panáček přeškrtnutý, znamená to, že obal
do popelnice nepatří, protože obsahuje nějaké
nebezpečné látky. Takové odpady se odnáší do
sběrny nebezpečných odpadů nebo na sběrné dvory.
Bližší informace se dozvíte na vašem obecním úřadu.

Zelený bod znamená, že je za obal
zaplaceno do systému EKOKOM,
jenž zajišťuje sběr a využití

obalových odpadů. Pokud si koupíte obal, na kterém
je značka ZELENÝ BOD znamená to, že výrobce
zaplatil za jeho recyklaci. Takže, až vypijete limonádu
nebo dojíte sušenky, odhoďte jejich obaly do
barevného kontejneru!

Jana Motyčková, starostka obce




